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Voorzitter: de heer Stefaan Sintobin, ondervoorzitter

Vraag om uitleg van de heer Jos De Meyer tot de heer Kris Peeters, minister-president
van de Vlaamse Regering, Vlaams minister van Economie, Buitenlands Beleid,
Landbouw en Plattelandsbeleid, over onderzoek en innovatie in de landbouw
- 1463 (2011-2012)

De voorzitter: De heer De Meyer heeft het woord.

De heer Jos De Meyer: Minister-president, collega’s, onderzoek, overdracht van kennis en
innovatie zijn van levensbelang voor de Europese en Vlaamse landbouw om de
productiviteit, duurzaamheid en concurrentiekracht ervan te verbeteren.

Recent is er een rapport voorgesteld dat ervaringen uit verschillende Europese landen en
regio’s bundelt over kennis- en innovatiesystemen in de landbouw. De belangrijkste
conclusie was de volgende: “Kennis- en innovatiesystemen in de landbouw kampen in heel
Europa met dezelfde uitdagingen: de productiviteit en duurzaamheid van de landbouw- en
voedselproductie verhogen. Om daar op in te spelen, moet de interactie tussen kennis-
gebruikers, onderzoek, onderwijs en voorlichting verbeterd worden. Vandaag stellen we vast
dat de kennis- en innovatiesystemen al aan het veranderen zijn, maar dat is geen garantie dat
ze ook in staat zullen zijn om in te spelen op de evolutie naar de bio-economie.”

Ook in de voorstellen van de Europese Commissie voor het Europese plattelandsbeleid en
Horizon 2020 wordt er duidelijk ingezet op innovatie.

Op woensdag 7 maart vond in Brussel op initiatief van de Europese Commissie een
internationale conferentie plaats waarop een 300-tal onderzoekers, academici en vertegen-
woordigers van de landbouwsector in al zijn geledingen beraadslaagden over de manieren
waarop innovatie en onderzoek in de landbouw kunnen worden gestimuleerd.

In Vlaanderen werd het witboek Landbouwonderzoek opgesteld. Dit vormt de basis voor de
uitwerking van het beleid hieromtrent.

Minister-president, vallen uit het rapport conclusies op vlak van onderzoek en innovatie-
systemen te trekken, specifiek voor Vlaanderen? Hoe wordt in Vlaanderen het onderzoek
geëvalueerd, niet alleen op zijn wetenschappelijke output, maar ook op zijn praktische
relevantie? Wordt de onderzoeksfinanciering vraaggeoriënteerd ? Hoe wordt de versnippering
inzake onderzoek, voorlichting en onderwijs vermeden?

Hoe wordt ervoor gezorgd dat de netwerking en de samenwerking wordt bevorderd tussen
onderzoek en voorlichting, maar ook met de betrokken land- en tuinbouwsector? Hoever staat
het met de uitvoering van het witboek Landbouwonderzoek?

De voorzitter: Minister-president Kris Peeters heeft het woord.

Minister-president Kris Peeters: Collega’s, zowel het Instituut voor Landbouw- en
Visserijonderzoek (ILVO) als het Departement Landbouw en Visserij heeft meegewerkt aan
het Europese rapport rond kennis- en innovatiesystemen in de landbouw. Vanuit Vlaanderen
sluiten we ons aan bij de vaststelling dat er met een brede blik naar het volledige systeem
gekeken moet worden, zodat land- en tuinbouwers optimaal ondersteund worden bij de
implementatie van innovaties op hun bedrijf. Het zijn deze vernieuwingen die de
bedrijfsleiders zullen helpen om ook in de toekomst hun productiviteit, duurzaamheid en
concurrentiekracht niet alleen te behouden, maar ook te versterken.

Het Europese rapport wil vooral de interactie tussen onderzoek, voorlichting, onderwijs en de
sector beter begrijpen op basis van de ervaringen in de Europese lidstaten. Ook voor
Vlaanderen levert dit interessante lessen op. Zo benijden heel wat landen ons systeem omdat
hier de praktijkcentra zeer dicht bij de land- en tuinbouwers staan, omdat het ILVO meer
toegepast onderzoek combineert met basisonderzoek en omdat de universiteiten zich hier
toeleggen op de wetenschappelijke basis. Dat betekent echter niet dat we niet kunnen leren uit
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de Europese ervaringen en dat er geen ruimte is voor verbetering. De link met onderwijs zou
bijvoorbeeld beter uitgewerkt kunnen worden, iets waarover u mij in het verleden reeds vaker
hebt ondervraagd. We staan wat kennis- en innovatiesystemen betreft in Vlaanderen minder
ver in de dierlijke sector, in vergelijking met de plantaardige sector. Daarom steken we
bijvoorbeeld in de varkenssector een tandje bij met de oprichting van een kennisloket voor de
varkens.

Wat uw tweede vraag betreft, wil ik beklemtonen dat er verschillende aspecten meespelen als
het gaat om de evaluatie van het onderzoek. In het kader van de beheersovereenkomst met het
ILVO evalueert de administratie Landbouw en Visserij de ILVO-onderzoeksprogramma's
met beleidsondersteunend karakter op hun relevantie voor de praktijk en het beleid. Bijna alle
beleidsondersteunende onderzoeksprojecten die het ILVO uitvoert, zijn ontwikkeld op vraag
van de sector, of worden vooraf afgetoetst met partners uit de sector. Daarnaast doet het
ILVO ook kennisopbouwend onderzoek, dat pas in een latere fase echt toepasbaar wordt voor
de praktijk en het beleid.

Het Agentschap voor Innovatie door Wetenschap en Technologie (IWT) is een belangrijke
financier van landbouwonderzoeksprojecten. Uit een portfolio-analyse van het Programma
Landbouwonderzoek in 2011 blijkt dat beroepsorganisaties regelmatig betrokken werden bij
het opzet van een projectvoorstel, maar dat de projecten nog niet overwegend vraaggestuurd
waren. De opgedane kennis wordt via allerlei mechanismen verspreid en die zijn zowel
gericht op de praktijk als op een meer wetenschappelijk publiek. Ook de beroepsorganisaties
spelen een belangrijke rol in het valorisatieproces en bij het verder vertalen van
onderzoeksresultaten naar hun leden.

Rekening houdend met de resultaten van de portfolio-analyse, en in nauw overleg met de
sector en het Platform voor Landbouwonderzoek, hervormde het IWT vorig jaar zijn
subsidies aan het landbouwonderzoek naar landbouwtrajecten. Die hebben heel duidelijk als
doel om projecten te financieren die ontstaan vanuit een concrete probleemstelling in de
praktijk of vraaggedreven opportuniteit van een collectief van bedrijven. Op die manier wil
men ervoor zorgen dat de doelgroep beter betrokken wordt bij het onderzoek, dat de
bedrijven baat hebben bij de resultaten en die ook daadwerkelijk gaan toepassen in de
praktijk. Al deze aspecten worden, naast de kwaliteit van de uitvoering en andere criteria,
meegenomen in de evaluatie van de projectaanvragen.

Wat uw derde vraag met betrekking tot de versnippering betreft, kan ik u antwoorden dat er
op verschillende niveaus netwerking en samenwerking is tussen onderzoek, voorlichting en
de sector. Zo zijn alle relevante actoren vertegenwoordigd in het Platform voor
Landbouwonderzoek. Het platform is het forum voor overleg tussen onderzoek en de sector.
Naast de kennisinstellingen zijn ook de landbouworganisaties, administraties en kabinetten
vertegenwoordigd.

Er is echter ook netwerking en samenwerking tussen het onderzoek, de voorlichting en de
sector in de technische comités van de praktijkcentra en het raadgevend comité van het
ILVO. Daarnaast werkt het ILVO ook samen met de praktijkcentra, universiteiten en hoge-
scholen op diverse vlakken. Er is ten slotte ook samenwerking rond heel specifieke thema's of
problematieken. Denk maar aan het Coördinatiecentrum voorlichting en begeleiding duur-
zame bemesting, de Technopool Sierteelt of het Netwerk Onderzoek Biologische Landbouw
en Voeding. Het Europees Innovatiepartnerschap ‘Productieve en duurzame landbouw’, dat
door de Europese Commissie voorgesteld wordt, is een opportuniteit om de interactie tussen
de verschillende betrokkenen in de toekomst nog te versterken. Ik heb aan het Platform voor
Landbouwonderzoek gevraagd om de ontwikkelingen hieromtrent verder op te volgen en een
advies te formuleren tegen de zomer van dit jaar.

Wat de uitvoering van het witboek Landbouwonderzoek betreft, heeft het Platform voor
Landbouwonderzoek zich vooral gericht op de organisatorische aspecten die geïdentificeerd
werden in het betreffende witboek. Zo werd er onder meer ingegaan op de mogelijkheden
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voor verdere samenwerking, de mogelijkheden om beter in te spelen op Europese
onderzoeksfinanciering en het Flanders Research Information Space onderzoeksportaal.

Het platform was ook nauw betrokken bij de aansturing van de evaluatie van het Programma
Landbouwonderzoek en de hervorming van het betreffende programma naar de
landbouwtrajecten waar ik reeds eerder naar heb verwezen. Tijdens deze vergaderingen
werden de leden geïnformeerd over de stand van zaken en was er een constructieve discussie
over mogelijke verbeterpunten van de voorstellen.

De realisatie van de inhoudelijke thema's is veel moeilijker op te volgen aangezien er geen
budget rechtstreeks gelinkt is aan het witboek Landbouwonderzoek. Dat betekent echter niet
dat er niets gebeurde. Zo past ILVO2020 volledig in het witboek en pasten de voorbije
oproepen voor demonstratieprojecten rond duurzame landbouw in dit kader. De koppeling
met het witboek wordt ook meegenomen in de evaluatie van de voorstellen voor het
Programma Landbouwonderzoek en de IWT-Landbouw-trajecten.

De voorzitter: De heer De Meyer heeft het woord.

De heer Jos De Meyer: Minister-president, ik dank u van harte voor uw uitvoerig antwoord,
waar ik met heel veel aandacht naar heb geluisterd en waarvan de teneur me uiteraard
tevreden stelt. Uit uw antwoord blijkt immers nogmaals dat er een permanente aandacht
bestaat voor de praktijkrelevantie van het wetenschappelijk onderzoek. Uit uw antwoord
blijkt ook eens te meer dat u een grote aandacht behoudt voor een goede doorstroming naar
het onderwijs.

Desalniettemin moet me van het hart dat het voor sommige vormen van wetenschappelijk
onderzoek in Europa uitermate lang duurt vooraleer men de praktijkconsequenties durft te
nemen en durft over te gaan tot de effectieve implementatie van het verrichte weten-
schappelijk onderzoek. Als voorbeeld – weliswaar een delicaat voorbeeld – neem ik de gene-
tisch gemodificeerde organismen (ggo’s), waarbij het wetenschappelijk onderzoek toch wel
eenduidig is. Dat wou ik nog even vermelden ten aanzien van de Europese beleidsmakers.

De voorzitter: De vraag om uitleg is afgehandeld.

■ 


